

# 中国肿瘤生物治疗杂志

CHINESE J 0 I



首页 期刊概况 编委会 期刊内容 特邀审稿 投稿指南 出版发行

175~180.bFGF单抗联合放疗对小鼠B16移植瘤的协同抑制作用[J].曾世彬,徐萌,潘兰红,向军俭,邓宁,李丹,王盼盼.中国肿瘤生物治疗杂志,2011,18(2)

# bFGF单抗联合放疗对小鼠B16移植瘤的协同抑制作用 点此下载全文

## 曾世彬 徐萌 潘兰红 向军俭 邓宁 李丹 王盼盼

暨南大学附属第一医院 肿瘤科,广东 广州 510632;暨南大学附属第一医院 肿瘤科,广东 广州 510632;暨南大学附属第一医院 肿瘤科,广东 广州 510632;暨 南大学生命科学院 抗体工程研究中心,广东 广州 510632;暨南大学生命科学院 抗体工程研究中心,广东 广州 510632;暨南大学生命科学院 抗体工程研究中心, 广东 广州 510632;暨南大学生命科学院 抗体工程研究中心,广东 广州 510632

基金项目: 国家高技术研究发展计划(863计划)资助项目(No. 2009AA022112)

DOI:

#### 摘要:

目的:探讨碱性成纤维细胞因子单克隆抗体(basic fibroblast growth factor monoclonal antibody,bFGF-mAb)联合放疗对小鼠B16移植瘤的抑制效应。方法:制备并提纯小鼠bFGF-mAb,建立荷B16黑素瘤小鼠模型并随机分为对照组、放疗组、bFGF-mAb组及联合治疗组。各组经相应治疗后,测量移植瘤体积;治疗20 d后处死小鼠,取移植瘤称瘤质量,计算抑瘤率。TUNEL法检测移植瘤细胞调亡率,免疫组化检测移植瘤组织bFGF、血管内皮生长因子(vascular endothel ial growth factor,VEGF)的表达率及肿瘤微血管密度(microvessel density,MVD)。结果:bFGF-mAb治疗、放疗、联合治疗的抑瘤率分别为30 49%、1 2.17%和48.76%,联合治疗组的抑瘤率明显高于其他组(P<0.05);与放疗组比较,联合治疗组的放射增敏率为2 37。联合治疗组移植瘤细胞凋亡较放疗组、bFGF-mAb组及对照组明显增多\[(58.56±6.47)% vs(17.21±2.86)%,(28 45±5.47)%,(10.62±1.73)%;P<0.05或P<0.01\],其bFGF、VEGF表达水平下降,MVD明显减少(P<0.05)。结论:bFGF-mAb联合放疗对B16移植瘤具有协同抑瘤效应,通过降低肿瘤组织bFGF和VEGF表达、抑制血管新生、促进瘤细胞凋亡提高放疗敏感性。

### 关键词: 黑素瘤 成纤维细胞因子单克隆抗体(bFGF-mAb) 放射治疗 血管内皮生长因子(VEGF) 肿瘤微血管密度(MVD)

Synergistic inhibitory effects of bFGF monoclonal antibody combined with radiotherapy on B16-transplanted tumors in mice <u>Download Fulltext</u>

#### ZENG Shi-bin XU Meng PAN Lan-hong XIANG Jun-jian DENG Ning LI Dan WANG Pan-pan

Department of Oncology, First Affiliated Hospital of Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Department of Oncology, First Affiliated Hospital of Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Department of Oncology, First Affiliated Hospital of Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Research Center of Antibody Enieering, College of Life Science and Technology, Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Research Center of Antibody Enieering, College of Life Science and Technology, Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Research Center of Antibody Enieering, College of Life Science and Technology, Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Research Center of Antibody Enieering, College of Life Science and Technology, Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China; Research Center of Antibody Enieering, College of Life Science and Technology, Jinan University, Guangzhou 510632, Guangdong, China

Fund Project: Project supported by the National High Technology Research and Development Program (863 Program) of China (No. 2009AA022112)

# Abstract:

Objective: To investigate the inhibitory effect of basic fibroblast growth factor monoclonal antibody (bFGF-mAb) combined with radiotherapy against B16-transplanted tumors in mice. Methods: bFGF-mAb was prepared and purified. B16-transplanted melanoma tumor models were established and the mice were randomly divided into 4 groups: control group, radiotherapy group, bFGF-mAb group, and bFGF-mAb combined with radiotherapy group. Tumor volumes were measured in different treatment groups. Twenty days after treatment, the tumors were collected and weighted, and the inhibitory rates of tumor growth were calculated. TUNEL staining was used to detect the apoptosis rate of transplanted tumors; immunohistochemical method was used to examine the positive expression of bFGF, vascular endothelial growth factor (VEGF) and microvessel density (MVD) in transplanted tumor tissues. Results: The inhibitory rate of tumor growth in the combined treatment group was significantly higher than those in radiotherapy group and bFGF-mAb treatment group (48.76% vs 12.17%, 30.49%, P<0.05). The radiotherapy sensitization enhancement ratio of the combined treatment group was 2.37 times that in the radiotherapy group. The apoptosis rate of transplanted tumor cells in the combined treatment group was significantly increased compared with those in the control, radiotherapy, bFGF-mAb treatment groups (\[ [58.56±6.47\] \\ vs \[ [17.21±2.86\] \\ ]\ \\ , \[ [28.45±5.47\] \\ , \[ [10.62±1.73 \] \\ ]\\ \\ ; P<0.05 or P<0 01), with bFGF, VEGF expression and MVD being significantly decreased (P<0 05). Conclusion: bFGF-mAb combined with radiotherapy have synergistic inhibitory effect on the growth of B16-transplanted melanoma tumors, and it can increase the radiosensitivity of tumor cells by reducing the expressions of bFGF and VEGF, decreasing angiogenesis, and promoting apoptosis.

Keywords: melanoma bFGF monoclonal antibody (bFGF-mAb) radiotherapy vascular endothelial growth factor (VEGF) microvessel density (MVD)

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

Copyright © Biother.Org™ All Rights Reserved 主管单位:中国科学技术协会 主办单位:中国免疫学会、中国抗癌学会地址:上海市杨浦区翔殷路800号 邮政编码: 200433 京ICP备06011393号-2本系统由北京勤云科技发展有限公司设计